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Vánoční kaktus a návod na správné pěstování
aneb rozkvetlá krása pod stromeček
Jeho tělo je složeno z plochých článků. Pokud je rostlina mladá, jsou
vzpřímené. Polehávat začínají postupným stárnutím. Proto vypají velmi…

Vánoční kaktus (Schlumbergera truncata) pochází z tropických deštných pralesů Střední a Jižní
Ameriky, zejména Brazílie. Tyto rostliny zde rostou jako epifyty. Epifyty jsou organimy, rostoucí na
jiných rostlinách, ovšem nikoliv jako parazit. Živí se zcela samostatně. Typické epifyty se nacházejí
na kmenech a větvích stromů tropických pralesů. Vánoční kaktus se od jiných kaktusů, rostoucích v
suchých pouštích, odlišuje.  Rostlina získala jméno po francouzském sběrateli  kaktusů Frederiku
Schlumbergerovi. Z prvního exempláře se mohli Evropané radovat v roce 1817. 

Jak vánoční kaktus vypadá?
Jeho tělo je složeno z plochých článků. Pokud je rostlina mladá, jsou vzpřímené. Polehávat začínají
postupným stárnutím. Proto vypají velmi dekorativně, pokud je umístíme v závěsných květináčích
nebo košíčcích. Vánoční kaktus je totiž velmi zajímavou rostlinou i v době, kdy zrovna nekvete.
Kvést začíná na přelomu podzimu a zimy. Na koncích jeho článků se objevují poupata. Z nich se
vytvoří trubkovité květy s vyčnívající bliznou a ohnutými korunními plátky. Mají nejenom tradiční
červenou barvu, ale díky šlechtění i jiné odstíny. Těmi jsou například růžové, červená, fialová, žlutá
nebo bílá. 



Pěstování vánočního kaktusu

Umístění vánočního kaktusu

Pro pěstování vánočního kaktusu  je  ideální  hlinito-písčitá půda anebo speciální  substrát  pro
pěstování  kaktusů.  Vánoční  kaktus nesnese vápník.  A to  nejenom v zemině,  ale  ani  v  hnojivu.
Důležité  je  taky  umístění  kaktusu.  Nedělá  mu dobře  přímý sluneční  svit  ani  přílišné  světlo.
Prospívat bude nejlépe v polostínu. V jeho původním prostředí, tedy pralese je doba osvitu velmi
krátká díky bujné vegetaci. Vánoční kaktus je tedy rostlinou krátkodenní. Znamená to, že potřebuje
k životu méně světla a proto se začíná probouzet k životu a kvést až na podzim, spolu s příchodem
krátkých dnů. Umístíme ho proto nejlépe na parapet okna, které směřuje na sever. Jestliže tuto
možnost nemáme a dáme kaktus na okno směrem na východ, jih anebo západ, je třeba stabilně
ponechat napůl zatažené žaluzie. Více a méně je otvíráme podle toho, jaké je právě roční období a
jak moc svítí slunce. 

Teplota pro vánoční kaktus

Vánoční kaktus potřebuje chladnější prostředí. Teplota v místnosti by se měla pohybovat zhruba v
rozmezí mezi 12 až 15oC. Při vyšších teplotách, tedy nad 20 oC nezačne kvést. A to ani tehdy, pokud
se mu daří výborně. Rostlinu musíme chránit před mrazem. Ten by ho zahubil. V jeho domovině se
přece vůbec nevyskytuje! V chladnějším prostředí musí rostlinka zůstat až do vývinu poupat. Jakmile
ji totiž přemístíme to tepla, poupata se začnou rozvíjet a květy rychle uvadají. Vánoční kaktus by
nám tak odkvetl dříve, než by Vánoce nastaly. 

Zálivka - jak vánoční kaktus zalévat?

Vánoční kaktus je pralesní rostlina. S tím souvisí potřeba vlhkého vzduchu. Velmi důležitá je při
jeho pěstování také zálivka. Od března do července probíhá u vánočního kaktusu období růstu. V této
době potřebuje vánoční kaktus střední zálivku. A to pravidelně. Zhruba od poloviny srpna zalévání
omezíme až do doby, kdy je viditelné nasazení poupat. Pak se opět vrátíme k původnímu dávkování
vody, tedy normální zálivce. Vánoční kaktus je ale také velmi citlivý na přemokření. Zejména při
nízkých teplotách se stává důvodem, proč uhynou kořeny a tím pádem i celý zbytek rostliny. Jakmile
vánoční  kaktus  odkvete,  opět  zmírníme  zálivku.  Nízkou  vlhkost  vzduchu  v  místnosti  vyřešíme
pravidelným rosením rostliny. Je třeba používat zásadně pouze odstátou vodu. 

Péče během vegetačního růstu

Jakmile kaktus odkvete a ocitne se v době vegetačního růstu, je třeba mu dopřát teploty lehce nad
20°C. Potěšíme ho i tím, že ho v létě dáme na balkón nebo ven. Musíme však vybrat místo, chráněné
před přímým sluncem i deštěm a větrem. Pokud tuto možnost nemáme, můžeme kaktus umístit mezi
otevřenými okny. Je nutné ho ale přistínit. 

Hnojit či nehnojit?

Vánoční  kaktus  nepotřebuje  mnoho  hnojit.  Dokonce  se  obejde  zcela  bez hnojiva.  Ovšem pod
podmínkou, že ho budeme pravidelně přesazovat. Přihnojujeme teprve dobře zakořeněné rostliny.
Takže zásadně nehnojíme nové vánoční přírůstky ve fázi  nedávno zasazených řízků. Ke hnojení
používáme v období vegetačního růstu jednou za čtrnáct dní slabý roztok plného hnojiva. 



Přesazování vánočního kaktusu

Přesazovat vánoční kaktus je vhodné jednou za 2 – 4 roky. To, že je čas na přesazení poznáme
podle toho,  když je  rostlině malý květináč.  Pro přesazování  je  nejvhodnějším obdobím počátek
března, tedy dříve, než nastave vegetačná období.

Jak přesazujeme? Za první ihned vánoční kaktus po vyjmutí z květináče zasadíme do nového a
zasypeme zeminou. Nikdy ho nenecháváme položený bez hlíny! A to ani na krátký čas. Nikdy přitom
neodstraňujeme  veškerou  starou  zeminu,  vánoční  kaktus  pouze  přemístíme  z  květináče  do
květináče. 

Množení

Vánoční kaktus namnožíme řízkováním. Během ledna až března opatrně odlomíme z rostliny zhruba
čtyři až pět článků dlouhý kousek, který dáme zakořenit do vody, případně do květináče. V něm
máme  připravenou  směs  písku  a  rašeliny.  Nádobku  umístíme  na  světlé  místo  (  bez  přímého
slunečního svitu ) o teplotě mírně přes 20°C. 

Vánoční kaktus od Vánoc do Vánoc
Jak tedy správně pečovat o vánoční kaktus, aby nám příští Vánoce včas a v plné síle vykvetl? Někdy
se totiž může stát, že dostaneme nebo si pořídíme krásný exemplář vánočního kaktusu. Vykvete nám
ovšem jen jednou – a pak už nikdy. Takže jak na to? Pojďme si to shrnout.

V době odpočinku omezíme zálivku, a to hodně. Zaléváme pouze tehdy, pokud je zemina skutečně
vyschlá, a to je zhruba jednou za dva týdny. Každý den ale vánoční kaktus rosíme! S nasazením
poupat přihnojíme tekutým hnojivem – bez vápníku. Dopřejeme rostlivě také více vody. Jakmile jsou
poupata rozvitá, přemístíme vánoční kaktus do vytopené místnosti. Ideální čas je zhruba týden před
Štědrým dnem. Ne dříve, aby kaktus neodkvetl ještě před Vánocemi.

Místo, kam ho umístíme, je třeba dobře promyslet. Dokud květy neodkvetou, neměli bychom s ním
totiž pohybovat, aby poupata neopadala. Jako prevenci před předčasným opadáním můžeme zvolit
rosení odstátou vodou. Tu ale zásadně nestříkáme přímo na květy, jinak se na nich utvoří hnědé
skvrny. Po svátcích odstraníme z odkvetlé rostliny všechny zbytky květů, kaktus vrátíme do chladna
a omezíme zálivku. Přestáváme s hnojením.

Pokud dopřejeme kaktusu správnou péči, odmění se nám opět o Vánocích nádhernými květy.


